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La fusta catalana, un recurs desaprofitat i 
cada cop més valorat 

La Generalitat subhasta més de 32.000 tones de fusta dels 
boscos públics catalans, un 40% més d'oferta respecte a l'any 
passat 

S'incrementa l'interès i la producció de fusta a Catalunya. Així s'ha vist en la 
subhasta pública de fusta provinent dels boscos gestionats per la Generalitat, 
l'única que es fa a Catalunya d'aquestes característiques, on han assistit 
gairebé un centenar de persones, entre empreses professionals del sector, 
personal tècnic i particulars.  

L'acte públic, que es fa cada any, s'ha celebrat a Salàs de Pallars i enguany ha 
recuperat la presencialitat després d'anys de fer-se telemàticament. S'hi han 
subhastat més de 32.000 tones de fusta repartides en 44 lots, unes 9.000 
tones més que l'any passat. L'increment, per tant, ha estat de gairebé el 
40%. 

La fusta és sobretot de Pi Roig, Pi Blanc i Pi Negre, provinent principalment 
de les comarques de l'Alt Urgell, el Pallars Sobirà i la Cerdanya. També, en 
grau més baix, hi ha la Noguera, el Segrià i el Pallars Jussà. 

El mecanisme d'adjudicació de la fusta és ben senzill. Es presenta el lot --
quantitat, qualitat de la fusta i preu-- i els interessats tenen 20 segons per 
escriure l'oferta als seus talonaris. Després, es recullen tots i el qui fa l'oferta 
més alta se l'emporta. Si ningú presenta oferta, el lot queda desert.  

Un potencial desaprofitat 

La fusta que se subhasta tindrà tres usos principals: les fustes de més 
qualitat, per a la construcció, i les de menys qualitat, per a fer embalatge --com 
la construcció de palets de càrrega-- i també com a combustible de biomassa. 
Àngel Porta, de Forestal del Bages, ha comprat diversos lots per fer pellets, i 
valora molt positivament aquesta subhasta. Amb tot, demana que s'ofereixi més 
quantitat, ja que la demanda està creixent i encara queda molta massa 
forestal sense gestionar: 

"Catalunya produeix molta fusta, però no s'oferta. Els boscos en fan molta, però 
no ens arriba. I és clar, amb l'increment de preus per aquests hiverns freds i la 
pujada dels preus de la biomassa, la demanda continuarà pujant." 

De la mateixa opinió és el vicepresident del Clúster de la Bioenergia de 
Catalunya, Joan Romaní: Catalunya és la tercera massa forestal d'Europa, un 



potencial que actualment "no s'aprofita". Segons explica, fins ara no hi havia 
prou demanda ni tampoc una aposta decidida per la descarbonització: 

"En l'escenari actual i en plena emergència climàtica, tot s'ha accelerat i és 
el moment de fer canvis decisius. En primer lloc, cal que s'actualitzi el pla 
estratègic de la biomassa i que l'administració doni ajuts per poder mecanitzar 
els treballs al bosc i fer-los més rendibles." 

La Generalitat admet que, tot i que els boscos de Catalunya creixen en 3 
milions de metres cúbics de fusta cada any, només se n'aprofita una tercera 
part. La directora general d'Ecosistemes Forestals i Gestió del Medi, Anna 
Sanitjas, ha remarcat que l'objectiu és arribar a xifres europees del 60%. No 
només per la productivitat, sinó per una necessària gestió del territori: 

"Fa 40 anys només hi havia 80 milions de metres cúbics. Avui, són 150 milions 
de metres cúbics. Tenim una massa forestal que creix, que es densifica, i no 
està preparada per als efectes del canvi climàtic. Cada vegada tenim més 
arbres, més sequera i més risc d'incendi. Per tant, és crucial gestionar, 
aprofitar i cuidar el bosc." 

Sanitjas ha explicat que la Generalitat col·labora amb la gestió dels boscos, el 
marcatge dels arbres o l'acompanyament als ajuntaments, però el contracte 
amb l'empresa adjudicatària dels lots de fusta és cosa dels ajuntaments o 
entitats municipals descentralitzades, igual que el cobrament de la fusta. Pel 
que fa a la qualitat de la fusta dels boscos del Pirineu que s'ha subhastat, 
Sanitjas ha dit que "és de molt alta qualitat". 

La subhasta s'ha fet abans de l'estiu per facilitar a les empreses del sector 
l'execució dels aprofitaments durant la segona meitat de l'any. 

Un sector a l'alça 

L'increment dels preus de l'energia per la crisi climàtica i la guerra d'Ucraïna ha 
fet que molts consumidors busquin opcions de calefacció més econòmiques. 
A més, l'interès per la llenya o el pèl·let ha crescut i ha donat un nou impuls al 
sector: la demanda ha crescut un 50%. Però amb la pujada dels costos de 
producció, els preus també s'han enfilat. 

Per Sanitjas, l'entorn socioeconòmic global, amb l'augment del preu dels 
combustibles fòssils i el conflicte a Europa han impulsat el sector: 

La guerra a Ucraïna i el bloqueig de les fronteres amb Rússia, dos paisos que 
exportaven molta fusta, han provocat una pujada de la demanda a nivell 
europeu i també a nivell mundial. Els preus estan pujant i això ens està 
permetent dinamitzar un sector que històricament havia quedat molt 
encallat." 



La subhasta en xifres 

La Generalitat ha subhastat aquest dijous més de 32.332 tones de fusta 
procedents de boscos públics catalans. A la subhasta hi han participat 20 
empresaris del sector que s'han adjudicat 31 lots, del total de 44 que han sortit 
a concurs. L'import total de venda ha estat de 336.558 euros i el de tones de 
fusta 23.486. 

Atenent la petició del sector, aquest any, la majoria dels aprofitaments 
subhastats portaven dos preus, distingint la fusta de serra de la trituració. De 
les 32.332 tones de fusta previstes, se n'han venut 23.486 tones, una xifra que 
suposa que s'ha venut el 73% de la fusta que ha sortit a subhasta. 

 


